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 Менi хотiлось б розпочати своє слово про Ярослава Остаповича Довгого як науковця, 

громадського дiяча i людину, яку я глибоко шаную, навiвши думку iншого нашого видатного 

наукового i суспiльного дiяча проф. Володимира Кубiйовича щодо суспiльної вартостi 

людини. 

 Кубiйович писав: „Iдейнiсть i жертвенiсть – це двi пiдставовi чесноти, що на них 

основуються всi моральнi вартостi як одиницi, так i цiлої суспiльностi. Це неначе два крила – 

духовнi двигуни, що пiдiймають людину вгору понад приземний матерiалiзм та низький 

егоїзм, так що смiло можна сказати, що без iдейностi та жертовностi людина властиво не 

заслуговує на почесну назву людини ... Iдейнiсть – це оцiнка всiх життєвих вартостей з 

погляду високої Iдеї, а жертвенiсть – це практичний вияв цього iдейного пiдходу до життя.” 

 Ярослав Остапович Довгий – яскравий приклад слiдування цiй тезi як у своїй науковiй 

i педагогiчнiй дiяльностi, так i в своїй подвижницькiй суспiлъно-громадськiй роботi. Вiн 

слiдує традицiям кращої частини нашої iнтелiґенції попереднiх часiв – служити iнтересам 

свого народу. 

 Моє близьке знайомство з Ярославом Остаповичем вiдбулося в далекi вже роки нашої 

молодостi, коли ми (я ранiше, а вiн дещо згодом) робили свої першi кроки в науцi. Власне, 

наглядно ми знали один одного ще з студентських лiт, бо навчалися в один час впродовж 

двох рокiв на фiзико-математичному факультетi Львiвського унiверситету i навiть мешкали в 

одному гуртожитку. Проте тiсне особисте знайомство вiдбулось уже в Києвi. Пiсля 

закiнчення унiверситету 1953 р. вступив до аспiрантури Інституту фiзики Академiї наук у 

Києвi i виковував свою дисертацiйну роботу пiд керiвництвом А.Ф.Прихотько, тодi члена-

кореспондента АН, а згодом академiка. Це був перiод створення i утвердження нового 

напряму – фiзики екситонiв, i це формування вiдбувалось саме в Києвi у вiддiлi 

А.Ф.Прихотько. Пiсля закiнчення аспiрантури (1956) i захисту кандидатської дисертацiї мене 

залишили для подальшої наукової роботи в тому ж вiддiлi Iнституту фiзики, i я з невеликою 

групою займався дослiдженнями особливостей оптичних властивостей кристалiв у областi їх 

екситонних збуджень. 

 Ярослав Остапович, закiнчивши унiверситет 1956р., вступив до аспiрантури 

Львiвського унiверситету (1957), i по деякому часi був вiдряджений для виконання своєї 

дисертацiї до Києва, до Iнституту фiзики. Така кооперативна форма пiдготовки наукових 

кадрiв для вищих навчальних закладiв тодi широко практикувалась. До речi, дещо згодом з 

такою ж метою прибув до Інституту фiзики Ананiй Савич Крочук, однокурсник Я.Довгого. 

Оскiльки Ярослав Остапович обрав для своєї наукової роботи галузь оптики i спектроскопiї, 

вiн, прибувши до Iнституту, потрапив у вiддiл А.Ф.Прихотько. Вона запропонувала йому 

займатись кiлькiсними низькотемпературними дослiдженнями загасання та дисперсiї свiтла в 

кристалах з екситонним поглинанням, i, оскiльки такi дослiдження проводились у моїй групi, 

йому було рекомендовано приєднатись до неї. Так розпочалась наша спiвпраця. 

 Варто сказати декiлька слiв про ту наукову атмосферу, яка панувала тодi в Iнститутi 

фiзики i, зокрема, у вiддiлi оптики кристалiв. Якщо висловитись коротко, то це була 

атмосфера великого зацiкавлення наукою, ентузiазму, активностi. Iнститут за своїм складом 

був молодим, динамiчним, навiть науковi лiдери Iнституту, вiдомi науковцi А.Прихотько, 

П.Борзяк, В.Лашкарьов, С.Пекар, М.Пасiчник та iншi були ще в досить молодому, активному 

вiцi, не кажучи вже про середню та нижню ланку. Тому житгя в стiнах Iнституту буквально 
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кипiло – велась напружена робота в лабораторiях, активно працювали науковi семiнари, 

проводились дискусiї на актуальнi теми фiзики, Інститут вiдвiдували вiдомi науковцi з iнших 

наукових центрiв та iнших країн, виступали з цiкавими доповiдями. І ще одна важлива 

обставина: тут значно менше, нiж в унiверситетському середовищi, особливо у Львовi, 

вiдчувався iдеологiчний тиск тодiшньої радянської системи, i в цьому локальному 

маленькому свiтi можна було значною мiрою абстрагуватись вiд зовнiшнiх обставин, 

займатись конкретною справою. 

 Дiлова атмосфера в оптичному вiддiлi була не менш, а може, i бiльш насиченою. 

Активно розвивався i стверджувався новий напрям – екситонної фiзики, велись пошуки 

нових проявів екситонів у низькотемпературних спектрах поглинання i люмiнесценцiї 

рiзноманiтних молекулярних кристалiв, вивчались особливостi загасання та рефракцiї свiтла 

в околi екситонних резонансiв. Удосконалювалась експериментальна методика. 

 У вiддiлi пiдiбрався дружнiй колектив цiкавих людей, багато молодi. Ярослав 

Остапович досить швидко адаптувався до нової обстановки, добре вписався в колектив. Як 

людина iнтелiгентна, розважлива, доброзичлива, коректна в стосунках, вiн швидко завоював 

симпатiї колег та А.Прихотько, яка завжди тепло вiдгукувалася про нього. Вiн 

продемонстрував високу дослiдницьку прадездатнiсть, органiзованiсть, зацiкавленiсть у 

творчiй працi, вмiння провадити експеримент i осмислювати його результати. Працювати з 

ним було цiкаво й легко. Звичайно, вiн прилучився до загального напряму – фiзики 

екситонiв, але в цьому напрямi вiн знайшов свою „нiшу”. Це дослiдження особливостей 

екситонних спектрiв з круговою поляризацiєю в оптично активних кристалах. Вiн провiв їх 

на прикладi кристала натрiйуранiлацетату та одержав вагомi результати. Крiм того, вiн 

провів низку експериментiв з вимiрювання низькотемпературного поглинання та дисперсії 

свiтла в домiшкових кристалах – домiшка антрацена в кристалi 9, 10-дiгiдроантрацена. 

Стартова iдея цих дослiджень була пов’язана з важливою, новою тодi проблематикою впливу 

ефектiв просторової дисперсiї на оптичнi властивостi кристалiв з екситонним поглинанням. 

Дещо ранiше автором цих рядкiв з iншими спiвпрацiвниками (М.Соскiн, С.Марiсова) було 

експериментально виявлено iстотне порушення iнтегральних дисперсiйних спiввiдношень 

Крамерса-Кронiґа, що пов’язували коефiцiєнти поглинання i показники заломлення в областi 

екситонних смуг деяких кристалiв при низьких температурах. Факт невиконання 

дисперсiйних спiввiдношень був нами пов’язаний з впливом ефектiв просторової дисперсiї. 

Особливо разюче це порушення виявилось для монокристала антрацена. Щоб отримати 

додаткове пiдтвердження правильностi такого трактування, було доцiльно перевiрити цi 

співвідношення для тiєї ж речовини (наприклад, антрацен) за умов, коли її молекули входять 

як домiшки в iнший кристал, перебувають одна вiд одної на значних вiддалях, тобто за 

вiдсутності резонансної взаємодiї мiж ними. Отриманi Ярославом Остаповичем результати 

справдi показали, що для домiшкового кристала дисперсiйнi спiввiдношення виконуються, 

що, зi свого боку, пiдтверджувало правильнiсть трактування порушення з впливом 

просторової дисперсiї. Цi та iншi результати склали основу кандидатської дисертацiї 

Я.Довгого. Про них доповiдали на представницьких наукових конференцiях. Менi, зокрема, 

пригадується наша спiльна поїздка на одну iз таких конференцiй до Ленiнграда. 

 Як це загалом водилось у аспiрантiв, Ярослав Остапович багато працював, з ранку, i, 

зазвичай, до пiвночi був у лабораторiї, (а жив вiн поблизу Iнституту), проводив 

експерименти, любив бувати у бiблiотецi Інституту (до слова, однiй з найкращих з фiзики у 

Києвi), дискутував з колегами. Слiд зазначити, що коло колег-друзiв було досить широким i 

цiкавим. Це – А.Крочук, тодi також аспiрант, а нинi професор Львiвського нацiонального 

унiверситету iменi Івана Франка, Борис Цеквава, грузин, тодi аспiрант С.Пекара, сьогодні – 

професор Тбiлiського унiверситету, Марат Соскiн, тодi аспiрант А.Прихотько, зараз член-
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кореспондент НАНУ, заввiддiлом Iнституту, В.Єременко, тодi аспiрант Iнституту, нинi – 

академiк НАНУ, дирекгор ФТIНТУ (Харкiв), Нанi Чiкованi, аспiрантка, та iншi. 

 Та, звичайно, житгя цим не обмежувалось. Бували години дозвiлля, особливо в 

недiльнi та святковi днi, з походами до театру, кiно, у вихiднi днi – на природу – в 

Голосiївський лiс з його озерами, чи на Днiпро, або на футбольнi матчi. Переважно, робили 

ми це гуртом, i Ярослав Остапович зазвичай був у цьому гуртi. 

 Пiсля закiнчення аспiрантури (1960) i повернення Ярослава Остаповича до Львова, ми 

зустрiчались епiзодично, але цi зустрiчi завжди були бажаними i цiкавими, розкривали новi 

гранi його особистостi. Крiм педагогiчної роботи вiн розширив рамки своєї наукової 

активностi. Це фiзика нелiнiйних кристалiв, згодом – фiзика високотемпературних 

надпровiдникiв, i в цих напрямах вiн зi своїми учнями виконав важливi роботи. Щоразу, коли 

я бував у Львовi, Ярослав Остапович запрошував мене до своєї лабораторiї, знайомив зi 

своїми працями та спiвпрацiвниками й аспiрантами, дiлився своїми планами. Зазвичай, нашi 

розмови виходили за межi професiйних питань, вони торкались останнiх суспiльно-

полiтичних подiй, новин лiтератури, мистецтва, економiки, з якими Ярослав Остапович 

завжди добре обiзнаний. Я дiзнався вiд нього багато цiкавого про визначнi подiї минулого 

Львова, про знаних наших суспiльно-полiтичних та наукових дiячiв, вiдомостi про яких у 

радянський час замовчувались, або тенденцiйно подавались у чорному свiтлi. Зокрема, я 

вперше дiзнався вiд нього про доньку професора Мирона Зарицького, який читав нам курс 

вищої математики, як визначну дiячку пiдпiльного нацiоналiстичного руху i ретроспективно 

це розширило мiй погляд на самого професора Зарицького, якого всi ми, студенти, любили i 

шанували. 

 Особливої уваги i високої оцiнки заслуговує подвижницька дiяльнiсть Ярослава 

Остаповича в межах НТШ, що свого часу зiграла таку велику роль у розвитку наукової 

думки i культури України. Ярослав Остапович своєю дiяльнiстю великою мiрою 

прислужився до вiдродження НТШ в Українi, до активiзацiї її роботи в нинiшнiх умовах 

незалежної України. Це видавнича дiяльнiсть, організацiя i проведення наукових 

конференцiй i семiнарiв, популяризацiя сучасних наукових досягнень засобами фахової i 

газетної преси. Його перу належать дуже цiкавi за змiстом i формою статтi мемуарного 

характеру, що повертають українському читачевi мало знанi у нас, але яскравi в свiтовiй 

науцi iмена наших землякiв, видатних науковцiв О.Смакули, О.Стасiва та iнших. Це також 

мемуаристика, присвячена видатним науковцям Європи та iнших континентiв. Просто 

дивуєшся, звiдки в нього береться стiльки енергiї та часу, щоб все це виконувати без шкоди 

для своєї безпосередньої дослiдницької та викладацької праці. 

 Сьогоднi, в переддень свого 70-рiччя, професор Я.О.Довгий продовжує активно i 

плiдно працювати у лабораторiї, авдиторiї, бiблiотецi, за своїм письмовим столом. 

 Я хочу вiд всiєї душi побажати йому довгих рокiв такої активної дiяльностi, 

подальших творчих звершень, мiцного здоров’я та щастя. 
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